



REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix - Travail - Patrie
MINISTERE DE L'HABITAT ET DU DEVELOPPEMENT URBAIN
SECRETARIAT GENERAL
PROGRAMME C2D «CAPITALES REGIONALES»
CELLULE CENTRALE DE SUIVI



LETTRE D'INVITATION A SOUMISSIONNER

N°055/2025 DDP/IR/MINH DU/C2D-CR/CIPM-MINH DU/CCCM-SPI/2025 du **21 FEV. 2025**

Pour le recrutement d'un consultant pour le suivi et contrôle de la mise en œuvre des dispositions environnementales et sociales des projets d'infrastructures et équipements divers dans les villes de Bafoussam, Bertoua et Garoua dans le cadre du programme c2d - urbain « Capitales Régionales 1 » phase 2.

MADAME LE MINISTRE

A

N°	Candidats	Adresses
1	GROUPEMENT EGIS CAMEROUN / EGIS STRUCTURE & ENVIRONNEMENT/EGIS CONSEIL/URAD	284 rue Frédéric Foé Quartier Hippodrome Yaoundé Cameroun BP : 991, Tel : +237 699 416 545, Email : Arno-Stephane.TCHANA-YOUNKAM@egis-group.com
2	GROUPEMENT GEST/BETA CONSULT	B.P 33906 YAOUNDE Tel:+237 243 147 897 E-mail:globalgest@yahoo.fr
3	GROUPEMENT DIDON CONSEILS SARL/AGRO BIOENERGY SARL/SANYS GLOBAL CONSULTING SARL	Camp sic Tsinga Immeuble D Yaoundé-Cameroun BP 13704, Tel: +237 656 68 63 90 Email : didonconseilssarl@gmail.com
4	GROUPEMENT SGS CAMEROUN SA/SGS COTE D'IVOIRE SA	176 Rue Victoria Bonanjo, BP 13144 Douala, Tel:+237 233 430 957, Fax: +237 233 430 944 Email :paul.onanaenama@sgs.com
		Urbaconsulting, 84 rue de l'Aqueduc, 75 010 Paris, France ; + 33 4 90 22 57 80,
5	GROUPEMENT URBA CONSULTING - ERA CAMEROUN	urbaconsulting@urbaconsulting.com ; ERA-Cameroun, Nsimoyong, BP 3356 Yaoundé Messa, Tél 699 846 277, Email : emma_ngnikam@yahoo.fr .

Messieurs, Mesdames,

1. Le Ministre de l'Habitat et du Développement Urbain (ci-après nommé "Client") a reçu un financement auprès de l'Agence Française de Développement (ci-après nommée l'"AFD") pour couvrir les prestations Programme C2D – Urbain « Capitales Régionales 1 » phase 2, et entend affecter une partie du financement aux paiements relatifs au Contrat pour lequel la présente Demande de Proposition (DDP) est émise.

2. De ce qui précède, le Client sollicite maintenant des Propositions en vue de la fourniture des services de consultants ci-après : *Assurer la revue des EIES-PGES et des PAR qui seront élaborés par les Maîtrises d'œuvres complètes avant le démarrage des travaux, assurer un suivi de l'élaboration des projets (identification des sujets à traiter par les EIES-PGES et PAR de chacun des projets, validation des formats envisagés, organisation retenue pour la mise en œuvre, etc.), Assurer la qualité du suivi et des rapports de suivi environnemental des Cellules Locales de Projet (CLP). Effectuer des descentes contradictoires auprès des Maîtres d'œuvres locaux, des Entreprises et des Maîtres d'ouvrages locaux afin d'anticiper les risques potentiels dans la mise en œuvre des PGES et des PAR. Faire un rapportage trimestriel sur la mise en œuvre des PGES et des PAR, Certifier les rapports d'avancement et les rapports finaux des maîtres d'œuvres relatifs à la mise en œuvre des mesures environnementales et sociales et à la bonne réalisation des PAR, Renforcer les capacités des Communautés Urbaines concernées sur le suivi de mise en œuvre des PGES et des PAR, ci-après désignés par "les Services". Pour de plus amples renseignements sur les Services, veuillez consulter les Termes de référence joints (Section VII).*
3. La présente DDP a été adressée aux Consultants figurant sur la liste restreinte, dont les noms figurent ci-après :

N°	Candidats
1	GROUPEMENT EGIS CAMEROUN / EGIS STRUCTURE & ENVIRONNEMENT/EGIS CONSEIL/URAD
2	GROUPEMENT GEST/BETA CONSULT
3	GROUPEMENT DIDON CONSEILS SARL/AGRO BIOENERGY SARL/SANYS GLOBAL CONSULTING SARL
4	GROUPEMENT SGS CAMEROUN SA/SGS COTE D'IVOIRE SA
5	GROUPEMENT, URBA CONSULTING – ERA CAMEROUN

4. Cette invitation ne peut être transférée à une autre société. Les Consultants figurant sur la liste restreinte ne peuvent pas s'associer avec un autre Consultant figurant sur la liste restreinte
5. La présente Demande de Propositions (DDP) comprend les sections suivantes :
- Section I - Instructions aux Consultants (IC) ;
 - Section II - Données particulières ;
 - Section III - Propositions administrative, technique - Formulaires types ;
 - Section IV - Proposition financière - Tableaux types ;
 - Section V - Critères d'éligibilité ;
 - ~~- Section VI - Règles de l'AED - Pratiques prohibées responsabilité environnementale et sociale ;~~
 - Section VII - Termes de référence (TdR) ;
 - Section VIII - Contrat type.
6. Veuillez avoir l'obligeance de nous faire savoir au plus tard le 12 MARS 2025 [4 jours après publication] par écrit au Ministre de l'Habitat et du Développement Urbain, ou par courriel [\[c2dcapitalesregionales@gmail.com\]](mailto:c2dcapitalesregionales@gmail.com) :
- a) Que vous avez reçu la présente lettre d'invitation ; et
- b) Si vous soumettez une Proposition seul ou si, afin d'élargir votre compétence, vous sollicitez l'autorisation de vous associer avec une ou d'autres sociétés (si cela est permis dans la Section II. Données particulières 14.1.1).

K

K

7. Les propositions devront parvenir au Bureau de la Commission Interne de Passation des Marchés du Ministère de l'Habitat et du Développement Urbain (CIPM-MINH DU), sise au 2^{ème} étage de l'immeuble abritant le projet C2D Urbain « Capitales Régionales » / MINH DU, situé derrière la DGSN à NLONGKAK-Yaoundé (bâtiment beige aux balcons rouge), (Téléphone : 222 20 49 13), au plus tard le 13 AVRIL 2015 [42 jours après publication] à 13h00 tel que décrit au clause 17.9 des IC (Section 1 de la DP).
8. Un jeu complet de la présente Demande de Propositions (DDP) peut être consulté et retiré sur la présentation de la lettre de l'invitation à la Cellule Centrale de Suivi du programme C2D-Urbain « Capitales Régionales », sis derrière la DGSN à Nlongkak, Yaoundé [Tél. 222-21-91-01, Email. c2dcapitalesregionales@gmail.com].
9. Durée de validité des offres

Les soumissionnaires restent engagés par leur offre pendant 90 jours à partir de la date limite fixée pour la remise des offres.

10. Des compléments d'informations peuvent être obtenues aux heures ouvrables à la Commission Interne de Passation des Marchés du Ministère de l'Habitat et du Développement Urbain (CIPM-MINH DU) [Tél/Fax : 222 229 583] et à la Cellule Centrale de Suivi du programme C2D-Urbain « Capitales Régionales », sis derrière la DGSN à Nlongkak, Yaoundé [Tél. 222-21-91-01, Email. c2dcapitalesregionales@gmail.com].

Veuillez agréer, Mesdames, Messieurs, l'assurance de ma considération distinguée.

Copies :

- CIPM-MINH DU
- MINMAP ;
- ARMP ;
- STADE-C2D ;
- AFD ;

**LE MINISTRE DE L'HABITAT ET
DU DEVELOPEMENT URBAIN**



Gélestine KETCHA COURTES

K



REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix - Travail - Progrès
MINISTERE DE L'HABITAT ET DU DEVELOPPEMENT URBAIN
SECRETARIAT GENERAL
PROGRAMME C2D «CAPITALES REGIONALES»
CELLULE CENTRALE DE SUIVI



INVITATION TO TENDER LETTER

J 05.5.17/MT/MINHUD/C2D-RC/2025 du 21 FEV 2025

For the recruitment of a consultant for the monitoring and control of the implementation of environmental and social provisions of infrastructure projects and various equipment in the cities of Bafussam, Bertua and Garua within the framework of the c2d - urban program « regional capitals 1» phase 2.

THE MINISTER

A

N°	Candidates	Adresses
1	VENTURE EGIS CAMEROUN / EGIS STRUCTURE & ENVIRONNEMENT/EGIS CONSEIL/URAD	284 rue Frédéric Foé Quartier Hippodrome Yaoundé Cameroun BP : 991, Tel : +237 699 416 545, Email : Arno-Stephane.TCHANA-YOUNKAM@egis-group.com
2	VENTURE GEST/BETA CONSULT	B.P.33906 YAOUNDE Tel:+237 243 147 897 E-mail:globaLgest@yahoo.fr
3	VENTURE DIDON CONSEILS SARL/AGRO BIOENERGY SARL/SANYS GLOBAL CONSULTING SARL	Camp sic Tsinga Immeuble D Yaoundé-Cameroun BP 13704, Tel: +237 656 68 63 90 Email : didonconseilssarl@gmail.com
4	VENTURE SGS CAMEROUN SA/SGS COTE D'IVOIRE SA	176 Rue Victoria Bonanjo, BP 13144 Douala, Tel:+237 233 430 957, Fax: +237 233 430 944 Email : paul.onanaenama@sgs.com
5	VENTURE, URBA CONSULTING – ERA CAMEROUN	Urbaconsulting, 84 rue de l'Aqueduc, 75 010 Paris, France ; + 33 4 90 22 57 80, urbaconsulting@urbaconsulting.com ; ERA-Cameroun, Nsimyong, BP 3356 Yaoundé Messa, Tél.699 846 277, Email : emma_ngnikam@yahoo.fr .

Dear Mr, Mrs :

1. The Minister of Housing and Urban Development "MINHUD" (here in after referred to as "the Customer") has received a grant from the French Development Agency ((hereinafter referred to as the "AFD") to cover the services of the C2D Urban Program "Regional Capitals 1" phase 2, and intends to allocate part of the funding to payments relating to the Contract for which this Request for Proposal (RFP) is issued.
2. From the above, the Client now invites Proposals for the provision of the following consultancy services: *Ensure the review of the ESIA's-ESMPs and RAPs that will be developed by the Project managers before the start of the work, ensure a follow-up of the development of the projects (identification of the subjects to be dealt with by the ESIA's-ESMPs and RAPs of each of the projects, validation of the envisaged formats, organization chosen for the implementation, etc.), Ensure the quality of the monitoring and environmental*

monitoring reports of the Local Project Units (LPUs), Carry out contradictory visits with local project managers, contractors and local project owners in order to anticipate potential risks in the implementation of ESMPs and RAPs, Make a quarterly report on the implementation of ESMPs and RAPs, Certify the progress reports and final reports of the project managers relating to the implementation of environmental and social measures and the proper achievement of the RAPs, Strengthen the capacities of the City Councils on the monitoring of the implementation of the ESMPs and RAPs, hereinafter referred to as "the Services". For further information on the Services, please refer to the attached Terms of Reference (Section VII).

3. This RFP has been addressed to the Consultants on the shortlist, whose names are listed below:

N°	Candidates
1	JOINT VENTURE EGIS CAMEROUN / EGIS STRUCTURE & ENVIRONNEMENT/EGIS CONSEIL/URAD
2	JOINT VENTURE GEST/BETA CONSULT
3	JOINT VENTURE DIDON CONSEILS SARL/AGRO BIOENERGY SARL/SANYS GLOBAL CONSULTING SARL
4	JOINT VENTURE SGS CAMEROUN SA/SGS COTE D'IVOIRE SA
5	JOINT VENTURE. URBA CONSULTING – ERA CAMEROUN

4. This invitation cannot be transferred to another company. Shortlisted Consultants may not partner with another shortlisted Consultant.

5. The RFP includes the following documents:

- Section 1- Instructions to Consultants;
- Section 2 - Data Sheet;
- Section 2 bis - Administrative Proposal - Standard Forms;
- Section 3 -Technical Proposal - Standard Forms;
- Section 4 - Financial Proposal - Standard Forms;
- Section 5-Eligibility criteria;
- Section 6-AFD's Policy – Corrupt and fraudulent practices - Social and Environmental Responsibility;
- Section 7 - Terms of Reference;
- Section 8 - Standard Forms of Contract.
- Section 9 Appendices

6. Please let us know by 12 MARCH 2015 [14 days after publication] in writing to the Minister of Housing and Urban Development, or by email [c2dcapitalesregionales@gmail.com];

a) that you have received this letter of invitation; and

b) if you will be submitting an offer alone or if, in order to increase your experience, you request permission to partner with one or more other short-listed firms, (as described in Section 2 of the RFP, Particular Data 14.1.1).

7. Proposals must reach at the Procurement Department (Tender Office) of the Ministry of Housing and Urban Development) located on the 2nd floor of the "white-red" building, behind the General Delegation to the National Security in Yaunde-Nlongkak, (Phone: 222 20 49 13), no later than 15 APRIL 2015 [42 days after publication] at 13:00 as described in clauses 17.9 of the IC (RFP Section 1).

8. A complete set of this Request for Proposals (RFP) can be viewed and withdrawn upon presentation of an invitation letter in 01 volum the tender at the Center Coordination Unit of the C2D-Urban Program "Regional Capitals", located behind the DGSN in Nlongkak, Yaunde [Phone. 222-21-91-01, Email. c2dcapitalesregionales@gmail.com].

9. Validity of the bids

The bidders remain engaged with their bids for the period of 90 days from the depositing of day of bids.

10. Additional information can be obtained during business hours from the Tender Committee of the Ministry of Housing and Urban Development (CIPM-MINH DU) Procurement [Tel/Fax: 222 229 583] and from the Central Monitoring Unit of the C2D-Urbain "Regional Capitals" programme, located behind the DGSN in Nlongkak, Yaoundé [Tel. 222-21-91-01, Email, c2dcapitalesregionales@gmail.com].

Please accept, Sir/Madam, the assurance of my highest consideration.

Copy :

- TB- MINH DU
- MINMAP
- ARMP
- STADE-C2D
- AFD

THE MINISTER OF HOUSING AND
URBAN DEVELOPMENT



Célestine KETCHA COURTES

Célestine KETCHA COURTES